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بعد از 6 سال صورت گرفت

گام اول؛ حضور سه ديپلمات در جده

گفت وگــو
محمدجواد جمالی نوبندگانی در گفت وگو با »آرمان ملی«:         

قبل از پايان سال توافق حاصل می شود
توافق موقت هم سختی های خود را دارد   

  گارد ایران نسبت به توافق موقت بیشتر است
  تعهدات تحریمی یک شبه نقض می شود اما هسته ای 

چند ماه زمان نیاز دارد

آرمان ملی: با اعزام سه دیپلمات ایرانی، نمایندگی 
ایران نزد سازمان همکاری اسلامی فعالیت مجدد خود 
در جده را از پس از ۶ سال وقفه از سرمی گیرد. حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان در دوم دی 
ماه ۱۴۰۰ در یک نشست خبری با فواد حسین وزیر خارجه 
عراق در تهران با اشاره به نقش بغداد در برگزاری چهار دور 
مذاکره بین ایران و عربستان اعلام کرد: عربستان سعودی 
با صدور ویزا برای سه تن از دیپلمات های ایران به عنوان 
دیپلمات های مستقر در سازمان کنفرانس اسلامی در جده 
موافقت کرده و ویزای این دیپلمات ها دریافت شده است، 
او همچنین به تازگی در مصاحبه با الجزیره صدور روادید 
برای دیپلمات های ایرانی برای حضور در جده را نشانه ای 
مثبت و خوب عنوان کرد. بر اساس این گزارش این سه 
دیپلمات طی روزهای اخیر راهی جده شده اند و قرار است 
بعد از ۶ سال نمایندگی ایران در سازمان همکاری اسلامی 
فعالیت خود را مجددا در جده آغاز کند. فعالیت دفتر 
نمایندگی ایران در جده در سال ۱۳۹۴ و در پی قطع روابط 
ایران و عربستان بعد از حمله عده ای به سفارت این کشور 
در تهران و کنسولگری آن در مشهد تعطیل شد. آخرین 
نماینده دائم ایران در سازمان همکاری اسلامی در جده، 
مهدی حمزه ای بود که بعد از این اتفاقات به همراه دیگر 
دیپلمات های ایرانی مستقر در جده راهی تهران شد. در 
همان سال پس از این تحولات، اجلاس فوق العاده وزیران 
خارجه کشورهای عضو این سازمان به منظور رسیدگی 
به موضوع حمله به سفارت عربستان در تهران در جده 
تشکیل شد. این اجلاس در متن بیانیه پایانی خود تجاوز 
به اماکن دیپلماتیک عربستان سعودی در تهران و مشهد 
را محکوم و این اقدام را نقض فاحش کنوانسیون های ژنو 
و وین راجع به حفاظت از اماکن سیاسی و مغایر قوانین 
و حقوق بین الملل دانست. همچنین در این بیانیه گفته 
شده که این حملات مغایر منشور سازمان همکاری 
اسلامی و منشور سازمان ملل متحد است که با هدف 
پیشبرد روابط دوستانه، احترام متقابل و همکاری بین 
کشورهای عضو ایجاد شده اند. در این اجلاس سید عباس 
عراقچی که به عنوان نماینده ایران در اجلاس جده شرکت 
کرده بود، گفت که دولت ایران این حمله را محکوم کرده 
و تحقیقاتی را برای شناسایی و مجازات عاملان آن به 

جریان انداخته است. 
 سازمان همکاری اسلامی، دومین سازمان بین 

دولتی پس از سازمان ملل متحد
سازمان کنفرانس اسلامی معروف به سازمان همکاری 
اسلامی، دومین سازمان بین دولتی پس از سازمان ملل 
متحد است که ۵۷ کشور از قاره های مختلف درآن عضویت 
دارند. این سازمان به عنوان صدای جمعی جهان اسلام و 
تضمین برای حفاظت و حمایت از منافع جهان اسلام 
در روح ترویج صلح بین المللی و هماهنگی میان افراد 
مختلف جهان ایجاد شده است. در سال ۱۹۷۰ اولین 
نشست وزیران امورخارجه سازمان همکاری اسلامی در 
جده برگزار شد که در آن برای ایجاد دبیرخانه دائمی در 
شهر جده تصمیم گرفته شد. فعالیت نمایندگی ایران در 
جده و ریاست سه ساله ایران بر سازمان همکاری اسلامی 
سال ۱۳۶۹ و در پی سفر سعودالفیصل وزیر امور خارجه 
وقت عربستان به تهران، موافقت سعودی ها برای تاسیس 
سفارت و نمایندگی جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان 
کنفرانس اسلامی درجده جلب و مقدمات آن فراهم شد. 
سید عباس عراقچی از جمله اولین دیپلمات های ایرانی 
بوده که از سال ۱۳۷۱ تا ۱۳۷۶ در این مکان دیپلماتیک 
فعالیت کرده است. به دنبال برگزاری هفتمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری و تشکیل دولت سید محمد 
خاتمی، هشتمین اجلاس سران کشورهای عضو سازمان 
کنفرانس اسلامی در تاریخ ۱۸ آذرماه ۱۳۷۶ در تهران 
برگزار شد و جمهوری اسلامی ایران به مدت سه سال 
ریاست این سازمان را برعهده گرفت. در اواخر آذرماه سال 
جاری نیز نشست اضطراری وزیران امور خارجه سازمان 
همکاری اسلامی در مورد تحولات افغانستان در اسلام آباد 
برگزار شد و وزیر امور خارجه کشورمان در حاشیه این 
اجلاس با حسین ابراهیم طاها دبیرکل جدید این سازمان 

دیدار کرد. 
 انتقادهای ایران از سازمان همکاری اسلامی 

در سال های اخیر
در طی سال های اخیر، ایران چندین بار از برخی 
موضع گیری ها و اقدامات سازمان همکاری اسلامی انتقاد 
کرده است و این سازمان را متهم به عدم شفافیت و نادیده 
گرفتن مواضع برخی از کشورها از جمله ایران کرده و 
معتقد بوده که رویکردهای تبعیض آمیز و ضدایرانی 
دبیرخانه سازمان همکاری اسلامی در سال های اخیر 
تحت دخالت و فشار عربستان سعودی باعث شده که 
این دبیرخانه از اهداف حرفه ای خود فاصله گرفته و 
رویکرد فشار علیه اعضا را دنبال کند. ایران، این رویکرد را 
خسارت بار و برخلاف رویه ها و اصول حاکم بر سازمان های 
بین المللی دانسته و خواستار بی طرفی، شفافیت و احترام 
دبیرخانه این سازمان به اهداف اصلی و اولیه سازمان 
همکاری اسلامی در دفاع از حقوق مردم فلسطین و 
مخالفت و مقابله با توطئه های رژیم صهیونیستی شد. 
چنان که در همین راستا در اردیبهشت ماه ۱۳۹۸ 
غلامحسین دهقانی معاون امور حقوقی و بین المللی 
وزارت امور خارجه در نشستی با سفرای کشورهای اسلامی 
مقیم ایران، ضمن تشریح دیدگاه ها و مواضع جمهوری 
اسلامی ایران در خصوص اولویت های جهان اسلام و 
تحولات منطقه ای و تبیین توطئه های رژیم صهیونیستی 
و برخی قدرت های فرامنطقه ای در ایجاد انحراف در 
اهداف سازمان همکاری اسلامی، خواستار هوشیاری 
کشورهای اسلامی در برابر این انحرافات و توطئه ها شد. 
دهقانی مسئله فلسطین را همچنان اولویت و هدف عالی 
و اصلی سازمان همکاری اسلامی دانست و با توجه به 
وضعیت جاری در دنیای اسلام و منطقه غرب آسیا به ویژه 
طرح های ترامپ و رژیم صهیونیستی برای منطقه و تلاش 
برای ایجاد شکاف بین کشورهای اسلامی تأکید کرد: 
این سازمان و اجلاسیه های آن از جمله اجلاس مکه باید 
مکانی برای ارتقای همبستگی و یکپارچگی امت اسلامی 
باشد نه اینکه با اعمال نفوذ بیگانگان و برخی عوامل آنها، 
تبدیل به محلی برای تفرقه و دشمنی و طرح موضوعات 
کاملًا غیر مرتبط با اهداف سازمان همکاری اسلامی گردد. 
وی ادامه داد: دول اسلامی باید با اقدامات تفرقه افکنانه و 
تلاش برای منحرف کردن توجه اعضای سازمان از مسأله 
اصلی دنیای اسلام، یعنی مسأله فلسطین به دیگر مطالب، 
مقابله نمایند؛ زیرا هر اقدامی در این جهت خدمت به رژیم 
صهیونیستی و دولت ترامپ خواهد بود. دهقانی بر ضرورت 
رعایت قاعده اجماع و اصل شفافیت در تصمیم گیری های 
سازمان تأکید و از رویه جاری که مواضع برخی کشورها از 
جمله ایران در این اجلاس ها کاملا نادیده گرفته می شود، 
انتقاد کرد. همچنین در این سال ها عربستان در چندین 
نوبت از صدور روادید برای هیات ها و دیپلمات های ایرانی 
برای شرکت در نشست های سازمان همکاری اسلامی در 
جده خودداری کرده است و این موضوع مورد اعتراض 

ایران قرار گرفته است.

گــــزارش

 آرمان ملی – مطهره شفیعی: بسیاری از کارشناسان، مسابقه 
»میدون« را سکّوی پرتاب عبدالملکی به وزارت کار دانسته اند، وی به 
عنوان داور در این برنامه حضور داشت. از این رو این هدیه میلیاردی را شاید 
بتوان ادای دِین کوچک ایشان در قبال خدمات ارزنده شبکه سه دانست. 
اخیراً تصویری از نامه علی فروغی مدیر شبکه سه سیما خطاب به حجت 
ا... عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی دولت سیزدهم منتشر شده 
که در آن فروغی از وزیر کار درخواست تخصیص اعتبار ۴۸ میلیارد تومانی 
برای ساخت و تولید ۷۸۰ قسمت مسابقه »میدون« را داشته است. وزیر 
کار پیرو این نامه، با پرداخت ۶ میلیارد تومان برای پشتیبانی از این برنامه 
موافقت کرده است. »میدون« یک مسابقه استعدادیابی شغلی است که با 
هدف مشاوره و حمایت از کسب و کارهای نوپا بر روی آنتن شبکه سه سیما 
می رود. همین میدون بود که میدون را از عبدالملکی وزیر کار گرفت! دیروز 
دستیار ویژه وزیر کار در امور فرهنگی و رسانه در توئیتی به هدیه ۶ میلیارد 
تومانی عبدالملکی به برنامه میدون واکنش نشان داد. بهزاد مرکش در 
توئیتی، در واکنش به هدیه ۶ میلیارد تومانی عبدالملکی به برنامه میدون، 
نوشت: »وظیفه خودم می دانم از همه افرادی که در انتشار این نامه کمک 
کردند، تشکر کنم. اینکه وزارت کار در دوره جدید به جای پشتیبانی از 
جریان های سیاسی، باندهای بدنام و حقوق بگیران غیرحضوری! به حمایت 
از کارآفرینی می پردازد حتما صاحبان مشاغل مهارت محور را خوشحال و 

عده ای را هم ناراحت خواهد کرد.«
 انتصاب های دور از تخصص

علاوه بر این عزم برخی نمایندگان برای استیضاح عبدالملکی جزم 
است مانند روز گذشته که یک نماینده مجلس گفت: وزیر کار خودش از 
نیروهایی بود که در دولت قبل همیشه منتقد وضع موجود بود، حال امروز 
همه قدرت در اختیار این برادر بزرگوار است و باید جوابگوی دغدغه های 
مردم باشد. اصغر سلیمی، درباره مطرح شدن استیضاح حجت عبدالملکی 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: یکسری از مباحث در ماجرای 
استیضاح وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح است اما عمده ترین این 
بحث ها به کارگیری نیروها و انتخاب افرادی برای پست های مدیریتی و 

معاونتی است، اینکه چرا افراد باتجربه که در حوزه کار، تعاون و رفاه اشراف 
دارند، انتخاب نشده اند. نماینده سمیرم در مجلس ادامه داد: انتصاب ها 
نشان می دهد سعی بر این بوده که افرادی که در حوزه تعاون، کار و رفاه 
اطلاعاتی نداشتند، به کارگیری شوند که این امر برای برخی نمایندگان 
ایجاد سوال کرد و برای همین پیگیر استیضاح شدند. وی ادامه داد: حال 
باید استیضاح آقای وزیر به صحن بیاید، صحبت های ایشان و موافقان و 
مخالفان استیضاح را بشنویم و طبق آن ها تصمیم گیری شود. این نماینده 
مجلس درباه انتقادات به گفته های وزیر کار مبنی بر حل معضلات و 
مشکلات اشتغال در کشور و شعارهایی که در این خصوص پیش از وزارت 
داده بود، بیان کرد: در این خصوص فرصت محدود بوده و قضاوت در یک 
فرصت ۳ الی ۴ ماهه زود است اما مردم انتظار دارند با توجه شعارهایی که 
داده شده بارقه های امیدی وجود داشته باشد. وی تاکید کرد: درست است 
که مردم انتظار ندارند در همین مدت همه چیز عملیاتی شود اما در همین 
مدت هم باید یکسری نشانه های مثبت به جامعه داده شود و اقداماتی انجام 
می شد، خصوصا برای اشتغال که در سال جدید باید گام های بلندتری 
برداشت. سلیمی یادآور شد: آقای وزیر خودش از نیروهایی بود که در 
دولت قبل همیشه منتقد وضع موجود بود و در صحبت ها و مناظراتی که 
در تلویزیون داشت، عنوان می کرد که می توان تغییر رویه داد و مسائل و 
مشکلات حوزه اشتغال و تولید را حل کرد؛ حال امروز همه قدرت در اختیار 
این برادر بزرگوار است و باید جوابگو باشد تا بتواند دغدغه هایی که مردم و 

نخبگان جامعه دارند را حل و برآورده کنند. 
 شعارهای خیالی وزیر کار

البته عبدالملکی هم به منتقدان خودش کمک می کند و شعارهایی 
می دهد که همگان می دانند تحقق آن آسان نیست. مانند اشتغال با یک 
میلیون تومان! علیرضا بیگی نماینده مجلس در مورد ادعای وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی مبنی بر اینکه با یک میلیون تومان هم می توان اشتغال زایی 
کرد، گفت: »حتما بایستی آقای عبدالملکی خودش را با واقعیت جامعه 
تطبیق دهد. انتظار این است که وزیر محترم که مسئولیت تنظیم روابط کار 
را بر عهده دارد، دارای علم و اشراف بیشتری در این حوزه باشد. صحبت های 

اینچنینی را صرفا در یک جمع خانوادگی آن هم با به دنبال داشتن قضاوت 
اطرافیان، شاید بتوان ادا کرد، ولی در قامت یک وزیر جمهوری اسلامی 
که مسئولیت تنظیم روابط کار را برعهده دارد حتما چنین صحبت هایی 

را نمی توان پذیرفت.«
 عبدالملکی وزیری دور از کار

 این روزها حجت ا... عبدالملکی ساعات پرحاشیه ای را سپری می کند. 
وزیر متولد سال ۶۰ به طور کلی سابقه مدیریت پرباری نداشت که به یکباره 
به عنوان وزیر کار معرفی و مجلس هم با توجه به شعار مدیران انقلابی جوان 
تایید کرد که بر کرسی وزارت تکیه بزند. از همان ابتدا مشخص بود که 
عبدالملکی با مشکل مواجه خواهد شد چرا که وزارت کار و امور اجتماعی 
وزارتخانه ای نیست که بتوان بدون تجربه مدیریتی در آن به موفقیت رسید. 
در معرفی او چنین آمده است که اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه 
امام صادق ع و دارای دکترای اقتصاد از دانشگاه اصفهان، کارشناس ارشد 
معارف اسلامی اقتصاد است. وی مسلط به زبان های انگلیسی و عربی بوده 
و علاوه بر آن قهرمان مسابقات کاراته و تیراندازی و نفر اول المپیاد معارف 
اسلامی نیز هست. وی در زمینه تحقیقاتی مجری طرح پژوهشی با عنوان 
تحلیل تاثیر سیاست های کلان اقتصادی بر رشد اقتصادی منطقه ای ایران، 
مجری طرح پژوهشی با عنوان مکان یابی و تعیین ظرفیت بهینه واحدهای 
تولیدی شرکت صنایع شیر ایران، و مجری طرح پژوهشی با عنوان تدوین 
بسته سیاستی توسعه اقتصادی استان زنجان و... را در کارنامه خود دارد. 
همچنین عبدالملکی از دهه هشتاد سابقه تدریس در دانشگاه دارد و دروس 
مقطع کارشناسی ارشد با موضوع اقتصاد در زمینه مختلف در دانشگاه امام 
صادق ع و دانشگاه علامه طباطبایی و دروس کارشناسی رشته های اقتصاد 
اسلامی، اقتصاد کشاورزی، اقتصاد خرد، روش نظریه های اقتصاد اسلامی 
و… را دارد. همچنین مدرس کارگاه آموزشی الگوریتم نوآوری در دانشگاه 
امام صادق در سال ۱۳۸۷ بوده است بنابراین رزومه او ارتباطی با وزارت 
کار ندارد و توانایی در اقتصاد مولفه کافی برای پذیرش مسئولیت وزارت 
کار نیست. عبدالملکی در سال ۱۳۹۴ نامزد انتخابات مجلس در لیست 
ائتلاف اصولگریان بود که نتوانست رای لازم را به دست آورد. آثار و کتب 
تالیفی او هم عبارت است از اقتصاد مقاومتی؛ درآمدی برمبانی، سیاست ها 
و برنامه عمل، الگوی تکافل در پوشش ریسک، تحلیل تاثیر سیاست های 
کلان اقتصادی بر رشد بخشی- منطقه ای در ایران، بیمه و تکافل در اندیشه 
اقتصاددانان مسلمان و مقدمه ای بر نظریه اقتصاد مقاومتی. او بعد از حضور 
پرویز فتاح در کمیته امداد، در شهریور ۱۳۹۶ بعنوان معاون اشتغال و 
خودکفایی این نهاد منصوب شد و بعدا نیز ابقا شد که شاید تنها پرونده در 

رزومه عبدالملکی که نزدیک به وزارت کار است همین یک بخش است. 

نماینده مجلس: انتصاب های عبدالملکی خارج از بدنه وزارت کار است

وقتی داور »میـــــدون« وزیر می شود!  
  فقط دستیار عبدالملکی از او دفاع می کند

صادق خرازی به طرح مجدد اتهامات قدیمی حسین شریعتمداری 
علیه حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمد خاتمی نوشت و واکنش 
نشان داد. خرازی در ادامه نوشت: جناب آقای حسین شریعتمداری 
مدیرمسئول محترم روزنامه کیهان؛ شما بارها به کذب و دروغ، مدعی 
شدید جناب آقای خاتمی با سوروس دیدار داشته اند. شما یا می دانید 
دروغ می گویید یا نمی دانید. اگر آگاهانه دروغ می گویید که دچار یک 
ماکیاولی پیش افتاده و مبتذل شده اید که سال هاست که جامعه ما 
دیگر در دام آن نمی افتد. در این صورت شما فیلمساز خوبی نیستید. 
فیلم ها و سناریوهای شما نه فروش مردمی خوبی دارد و نه مورد 
تحسین منتقدان قرار می گیرد. یا در حالت دوم شما فکر می کنید که 
راست می گویید که در این حالت دچار سندروم مرد شکاک شده اید 
که به هر کسی و هر چیزی شک دارید و با این شک ها در این مدت جز 

آسیب و تخریب نفوس، تولیدی نداشتید. 

چندی پیش انتشار تصویری از میز مسعود پزشکیان - نماینده  تبریز 
در مجلس- حواشی در پی داشت. روی میز او کتاب »انقلاب های ۱۹۸۹« 
به چشم می خورد که به بازخوانی فروپاشی شوروی پرداخته است. 
پزشکیان گفته است: در زمان های اضافی در مجلس که عده ای بحث 
می کنند و عده ای حرف می زنند و لزومی به مشارکت در آنها و گوش 
دادن به آنها نیست، می نشینم و روند تاریخی را مطالعه و بررسی می کنم. 
به جای اینکه این را نکته ای مثبت بدانند، آقایان انتقاد کرده اند که چه و 
چه… به هرحال »عقل باید / بی کلاهی عار نیست.« وی ادامه داد: من نه 
تنها آن کتاب  را خوانده ام بلکه خیلی از کتاب های دیگری که مربوط به 
تاریخ و گذشته است را هم مطالعه کرده ام. از جمله »چرا ملت ها شکست 
می خورند«، »جاده باریک آزادی«، قرآن و نهج البلاغه هم که مدام مقابلم 
است و مطالعه می کنم چنین نیست که ما یک چیزی بخوانیم و چیزهای 

دیگر را نخوانیم که هرچه آقایان فرمودند بلند شویم و بنشینیم.

این روزها نام چین بیش از همیشه در سیاست خارجی ایران مطرح 
است به ویژه آنکه وزیر امور خارجه هم از آغاز توافقنامه 2۵ ساله با چین خبر 
داده است. آغاز اجرای این توافقنامه همزمان با مذاکرات مهم در وین است. 
دیروز رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: چین در دوران تحریم در 
کشورمان سرمایه گذاری کرد و بنابراین اجرای توافق ایران و چین در گرو 
به نتیجه رسیدن مذاکرات وین نیست. وحید جلال زاده درباره آغاز اجرای 
توافق ایران و چین، اظهار داشت: در حال حاضر جمهوری اسلامی ایران 
از یکسو در وین با گروه ۱+۴ در حال مذاکره برای لغو تحریم هاست و از 
سوی دیگر، مقامات کشورمان سفرهای مهمی را برای تقویت روابط ایران 
با شرق در دستور کار دارند. وی افزود: رئیس جمهور در روزهای آتی سفر 
بسیار مهمی به روسیه خواهد داشت و این اقدامات نشان دهنده آن است 
که جمهوری اسلامی ایران همه ظرفیت های سیاست خارجی خود را در 

سبد مذاکرات وین و ارتباط با غربی ها قرار نداده است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: مذاکرات وین 
در حالی پیگیری می شود که به اذعان همگان رو به 
جلو و در مسیر پیشرفت حرکت می کند. اما سرعت 
گفت وگوها تابع اشتراک و تضاد منافع کشورهای 
مشارکت کننده است که مواضع مختلفی را در جریان 
مذاکرات دنبال می کنند. همین مساله نیز باعث شده تا 
در مذاکرات وین شاهد یک دسته بندی و دوگانه میان 
مذاکره کنندگان باشیم. چنانکه در این دوگانه ایران، 
روسیه و چین در یک سو و تروئیکای اروپا به همراه 
عضو خارج شده از توافق در سوی دیگر قرار دارند و از 
موضع خود مذاکرات را دنبال می کنند. با این حال به 
نظر می رسد آنچه مذاکرات را به طور کل رو به جلو، در 
حال پیشرفت اما در عین حال با سرعت کم و کند پیش 
می برد نوع دیدگاه طرفین برجام به مذاکرات باشد. از 
دیدگاه ایران همه این ۸ دور مذاکراتی که ماه ها است 
در هتل کوبورگ وین برگزار می شود در جهت یک 
هدف نهایی و آن هم برداشته شدن تحریم های ظالمانه 
آمریکا و احیای توافق برجام است. موضعی که مورد 
تایید روسیه و چین نیز قرار گرفته است. اما در طرف 
مقابل تروئیکای اروپا و آمریکا گرچه در ظاهر و سخن 
از احیای توافق و لزوم پایبندی به آن سخن می گویند 
اما آنچه در عمل نشان می دهند چیزی جز تعلل و وقت 
کشی نیست. گویی اینکه آنها بر خلاف گفته هایشان 
هیچ عزمی برای گشایش در مذاکرات و پیشرفت 
منجر به انجام توافق ندارند و این اظهار نظرها نیز صرفا 
تعارفات دیپلماتیکی است که برای مطلوب نشان دادن 
مذاکرات بیان می شود. قدر مسلم باید مشخص شود که 
عزم اروپایی ها در مذاکرات جاری چقدر جدی است و 
چه میزان به دنبال رسیدن به توافق هستند. گرچه طی 

روزهای گذشته جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا نسبت به احیای برجام ابراز امیدواری 
کرده و روند مذاکرات را ثمر و بخش و رو به جلو خوانده 
اما نباید از این معنا نیز گذشت که توافق در عمل و در 
متن نوشتاری به دست خواهد آمد نه در اظهار نظره و 
بیانیه  های سیاسی. لذا آنطور که مقامات کشورمان 
نیز بارها اشاره کرده اند ایران در راستای نیل به یک 
توافق خوب مذاکره می کند و در این راستا از هیچ یک 
از خواسته های خود کوتاه نخواهد آمد. آنچه مسلم 
است توافقی صورت نخواهد گرفت مگر اینکه شروط 
ایران مبنی بر برداشته شدن تحریم ها، راستی آزمایی و 
تضمین برای عدم خروج آمریکا از توافق احصاء و عمل 
شود. این در حالی است که روسای هیأت های مذاکره 
کننده روز جمعه به پایتخت ها بازگشتند تا در تنفسی 
چند روزه به بررسی روند مذاکرات بپردازند. حال پس 
از ۳ روز سر تیم های مذاکره کننده برای ادامه مذاکرات 
در بخش دوم دور هشتم به وین بازگشتند تا مذاکرات 
ادامه یابد. باید دید با این روند چقدر تا احیای برجام 

باید منتظر ماند. 
 ادامه مذاکرات در سایه فشار 

نگاه به صحبت ها و اظهار نظرات مختلف مقامات 
اروپایی و آمریکایی نشان می دهد که آنها در حرکتی 
حساب شده با مطرح کردن 2 کلید واژه درصددند تا بر 
مذاکرات تاثیر گذارند و با فشار ایران را به سمت و سوی 
دلخواه خود بکشند. »هفته های آتی« و »محدودیت 
زمان« کلیدواژه هایی هستند که غربی ها با طرح 
هدفمند آنها درصدد تاثیر گذاری بر مذاکرات هستند. 
به ویژه این فشار از سوی آمریکایی ها به تیم مذاکره 
کننده ایرانی به صوت فشرده و در سطوح عالی وارد 

می شود و آنها درصددند که روند مذاکرات را به سمت و 
سویی بکشند که ایران از خواسته  ها و شروط خود دست 
بکشد. این در حالی است که ایران بارها گفته از شروط 
خود عقب نخواهد نشست. سه کشور اروپایی نیز پس 
از نقش غیرمفیدی که در ابتدای مذاکرات با تعیین 
ضرب الاجل های ساختگی و مقصرنمایی ایران ایفا 
کردند، کم و بیش با واقعیت ها کنار آمده و گفت وگوها 
در مسیر مناسبی به سمت حصول توافق نهایی ادامه 
دارد. به گفته یک منبع آگاه مذاکرات به مرحله ای 
رسیده که »چطور می توانیم مسائلی که در اصول 
توافق شده را به کلمات تبدیل و در سند وارد کنیم.« 
از طرف دیگر طی روزهای گذشته در غیاب روسای 
تیم های مذاکره کننده جلسه کارگروه ترتیبات اجرایی 
با حضور کارشناسان ایران و گروه ۱+۴ در هتل کوبورگ 
وین برگزار شد. چنانکه پیش از این جلسه نیز نشست 
کارگروه رفع تحریم با حضور کارشناسان ایران و گروه 
۱+۴ در محل هتل کوبورگ برگزار شده بود. سعید 
خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد 
برگزاری کارگروه ترتیبات اجرایی در جریان برگزاری 
مذاکرات وین گفته: »اختلافات مهمی در وین باقی 
مانده که مهم ترین اختلاف سرعت نامناسب حرکت 
طرف های مقابل به ویژه آمریکا در ارائه ابتکارات است. 
ایران در موضوعات مختلف ابتکارات خوبی داشته است. 
در موضوعات فنی مذاکرات پیشرفت های خوبی داشته 
است ولی در بحث رفع تحریم ها، گفت وگوها منوط به 
تصمیمات سیاسی شده که در طرف مقابل هنوز اتخاذ 
نشده و معطل مانده است. ابتکاراتی از سوی آن ها دیده 
نمی شود و بیشتر شنونده بوده اند. ایران در این مدت 
تلاش کرده ابتکارات خوبی ارائه دهد و براساس این 

ابتکارات پیشرفت هایی حاصل شده است.« در حال 
حاضر مذاکرات کارشناسی بدون وقفه در وین ادامه 
دارد و به نظر می رسد با حضور روسای تیم های مذاکره 
کننده در وین از شامگاه دوشنبه و بامداد سه شنبه 
شاهد ادامه گفت وگوها در چارچوب دیدارهای دو 

جانبه و چندجانبه باشیم. 
  نقش معقول چین در مذاکرات 

وزیر امور خارجه کشورمان در زمینه نقش چین در 
احیای برجام اظهار داشت: چین نقش سازنده و معقولی 
در مذاکرات توافق هسته ای داشته است، به ویژه در 
مذاکرات اخیر در وین برای لغو تحریم ها علیه کشور 
ما. چین در طی این مذاکرات، همیشه با تحریم های 
یک جانبه بی رحمانه اعمال شده توسط آمریکا بر 
کشورهایی از جمله ایران مخالف بوده و رویه زورگویانه 
آمریکا را محکوم کرده است. حسین امیرعبداللهیان 
در این راستا گفت: همان طور که در صحبت هایم با 
نخست وزیر و وزیر امور خارجه، وانگ  یی گفتم، ما از 
حمایت چین در طی مذاکرات وین قدردانی می کنیم 
و ابراز امیدواری کردم چین به حمایت از موضع ایران 
ادامه دهد. وی افزود: ما همچنین به مقامات چینی 
اطمینان دادیم، ایران وقت کشی نمی کند یا تلاش 
نمی کند مذاکرات را از مسیر اصلی اش خارج کند و 
ما پیشنهادهای سازنده، موثر و واقع بینانه ای را پای 
میز مذاکرات در وین مطرح کرده ایم. همکارم آقای 
باقری و هیاتی از کارشناسان ارشد ایرانی به صورت 
فشرده روی پیش برد این طرح ها کار می کنند. رئیس 
دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: »چین و روسیه از برنامه 
سازنده ایران حمایت می کنند اما کشورهای غربی از 
جمله آمریکا تا کنون هیچ طرح نویی در مذاکرات ارائه 
نکرده اند. اگر طرفین مذاکرات بتوانند تعهداتشان در 
توافق هسته ای را از سر بگیرند، ایران نیز بر اساس 
توافق به تعهداتش باز خواهد گشت. اگر ایران بتواند از 
مزایای اقتصادی توافق بهره مند شود، تمامی طرفین 

هم بهره مند خواهند شد. 
  حمایت عراقچی از باقری

دبیر شورای راهبردی روابط خارجی در پستی 
اینستاگرامی از علی باقری و مذاکره کنندگان 
کشورمان در وین حمایت کرد. سیدعباس عراقچی 
دبیر شورای راهبردی روابط خارجی که پیش از 
این در دولت قبل در مقام معاون وزیر امور خارجه 
و رئیس هیأت مذاکره کننده ایرانی ۶ دور مذاکرات 
احیای برجام را پیش برده بود در صفحه اینستاگرام 
خود نوشت: »دکتر باقری و همکارانش در مذاکرات 
وین ماموریت سختی را دنبال می کنند. حمایت 
کامل و دعای خیر همه با ایشان است. همان طور که 
مقام معظم رهبری در 2۵ فروردین امسال فرمودند: 
امیداریم ان شاءا... مسئولین کشور در این زمینه هم 
کاملا با چشم باز، با دل محکم و با توکل به خدا و با 
ذکر »حسبناا... و نعم الوکیل« ان شاءا... جلو بروند، 
 توفیقات الهی شامل حال شان بشود و ملت را خرسند 

و خوشحال کنند.«

  

 پاسخ صادق خرازی
 به شريعتمداری 

 عقل بايد، بی کلاهی
 عار نیست

توافق با چین در گرو 
نتیجه مذاکرات وين؟

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
روز گذشته سخنگوی وزارت خارجه 
ایران در خصوص مذاکرات احیای برجام 
گفت که در راستای گفت وگوهایی که 
تاکنون انجام شده بسیاری از جداول 
آماده شده و ستون  های این جداول 
نیز آماده است. بخشی از پرانتزها پاکسازی شده اند. در 
مورد ایده ها نیز تا حدود بسیار زیادی توافقاتی انجام شده 
و در حال تبدیل شدن به جملات و کلمات هستند. البته 
موضوعات باقی  مانده، موضوعات کلیدی هستند که نیاز 
به اخذ تصمیمات خاص سیاسی دارد به خصوص از طرف 
واشنگتن و آن  ها باید تصمیمات خود را در مورد مسائل باقی  
مانده به خصوص موضوع رفع تحریم  ها اعلام کنند و اگر 
این اتفاقات در بازگشت تیم  های مذاکره کننده به وین رخ 
دهد می توان گفت با سرعت خوبی به سمت رسیدن به یک 
توافق پایدار و قابل اتکا در حال حرکت هستیم. در راستای 
بررسی این صحبت ها و آخرین وضعیت مذاکرات در وین، 
»آرمان ملی« گفت وگویی با محمدجواد جمالی نوبندگانی، 
نایب رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس دهم داشته 

است که در ادامه می خوانید. 
  با توجه به صحبت های وزیر خارجه ایران، آیا 
به واقع توافق در وین در دسترس است و موضوع 

لاینحلی باقی نمانده است؟
مذاکرات در مرحله فشارهای زنجیره ای است. از یک سو 
شاهد هستیم که غربی ها اولتیماتوم زمانی تعیین می کنند 
و به نوبت نقش پلیس خوب و بد را ایفا می کنند و از سوی 
دیگر شاهد هستیم که برخی به دنبال شیطنت های سیاسی 
و نظامی هستند تا به نحوی به مذاکرات برجام ضربه وارد 
کنند و روند دیپلماتیک را مختل کنند. اتفاقاتی نظامی 
که در چند روز اخیر در منطقه رخ داده است نیز بی ارتباط 
با این موضوع نیست. برخی کشورهای عربی و اسرائیل 
هنوز به دنبال کارشکنی علیه ایران هستند و می خواهند 
علیه ایران فشار وارد کنند تا ایران امتیازات کم تری در 
مذاکرات به دست آورد. همین چندی پیش نیز شاهد بودیم 
که نامه ای از سوی سناتورهای جمهوری خواه نوشته شد و 
اعتراض صورت گرفت. از سوی دیگر چند تحریم جدید علیه 
شرکت های ایرانی وضع شد. تمامی این موارد فشارهایی 
هستند با این هدف که غربی ها در چانه زنی دست برتر را 
داشته باشند. امروز نیز تهدیدات نظامی در دستور کار قرار 
گرفته و تحرکات نظامی در منطقه بیشتر شده است که باز 
این مورد هم برای اعمال فشار بر ایران است تا سریعا به توافق 
تن دهد. ایران نیز ابزار خاص خود را دارد که مشخصا تداوم 
غنی سازی ۶۰درصدی یکی از این ابزارهاست که سبب شده 
تا غربی ها به توافق با ایران تمایل داشته باشند. با این وجود به 
نظر می رسد که هر دو طرف تمایل دارند تا به توافق برسند و 
این را در صحبت های مسئولین طرفین نیز به خوبی می توان 

شنید که تقریبا هر روز مطرح می شود. 
  مهم ترین موانع باقی مانده در مسیر مذاکرات 
وین چه مواردی است و تا چه زمانی اختلافات حل و 

فصل می شود؟
باید توجه داشت که اتفاقات گذشته سبب شده تا دیوار 
بی اعتمادی میان طرفین بزرگ شود و کار برای اعتمادکردن 
سخت شود که مشخصا آمریکا در ایجاد بی اعتمادی نقش 
اصلی را داشته است. از سوی دیگر متن توافق نیز به نقاط 
حساسی رسیده است و به نظر می رسد باید در خصوص 
جزئیات تصمیم گیری شود تا توافق نهایی شود. خروج آمریکا 
از برجام کار را سخت و پیچیده و زمان بر کرده است و خود 
آمریکایی ها نیز به این امر اذعان دارند. مسیر مثبت است و 
این روند مثبت بر مخالفین برجام نیز تاثیر گذاشته است. در 
گذشته شاهد بودیم که اسرائیل کاملا مخالف برجام بود اما 
امروز مدعی شده اند که اگر امتیاز زیادی به ایران داده نشود، 
توافق می تواند خوب باشد. مذاکرات قطعا هنوز هم سخت و 
پیچیده و فنی است و بعید به نظر می رسد در هفته های آینده 
به نتیجه برسد اما به نظر می رسد که تا قبل از پایان سال 
شمسی توافق حاصل شود. شنیده ها حاکی از این است که 
توافقات زیادی شکل گرفته است اما همواره مواردی که در 
آخر رایزنی باقی می مانند بیشتر زمان بر هستند و دشوارتر 
می توان در خصوص آن ها به توافق رسید. ترامپ پس از خروج 
از برجام با گره زدن مذاکرات هسته ای به موضوعات منطقه ای 
و حقوق بشری کاری کرد که هنوز هم به سختی بتوان به 
توافق رسید و این نیز یک مانع دیگر در مسیر مذاکرات وین 
است. سیاست های خاصی در منطقه وجود دارد که مذاکرات 
فعلی را از مذاکرات برجام اولیه سخت تر کرده است. مشخصا 
عربستان و امارات و بحرین نیز بازی خاص خود را در این 
زمینه انجام می دهند. اتفاقی که در زمان مذاکرات اولیه 
برجام کم تر شاهد آن بودیم. زمانی که این فشارها را در کنار 
بدعهدی آمریکا قرار می دهیم، متوجه می شویم که ایران 
حق دارد به دنبال تضمین باشد و این نیز روند مذاکرات را 
طولانی تر کرده است. امروز طرفین مذاکرات در وین در مسیر 
توافق گام برمی دارند و این را می توان به وضوح مشاهده کرد و 
به همین علت احتمال توافق را باید زیاد دانست. به نحوی باید 

گفت که مذاکرات در مرحله چانه زنی و فشار است. 
  در صورتی که چانه زنی و فشار نتیجه ندهد، 
توافق موقت می تواند گزینه مناسبی برای ایران 

باشد؟
امروز هم بحث توافق موقت مطرح است و هم بحث توافق 
پلکانی که هر کدام مولفه های مهمی دارند. باید مشخص 
شود زمانی که سخن از توافق موقت می شود، زمان پایان 
آن چه روزی است. قطعا توافق موقت نیز آسان نیست زیرا 
طرف های مقابل می توانند یک شبه تحریم ها را دوباره علیه 
ایران وضع کنند اما ایران شاید به چند ماه زمان نیاز داشته 
باشد تا تعهدات هسته ای خود را کاهش دهد. دقیقا به همین 
دلیل ایران امروز گارد بیشتری نسبت به توافق موقت دارد و 
آن را نپذیرفته است. باید بسیاری مولفه ها در توافق موقت 
مورد نظر قرار گیرد و بسیار هوشیارانه در خصوص آن 

تصمیم گیری کرد.

»آرمان ملی« تحولات پیرامون احیای برجام را بررسی می کند:

 عزم ایران برای توافق،
  غربی ها به دنبال تاثیر 

بر مذاکرات 

  حسین امیرعبداللهیان: پیشنهادهای سازنده، 
موثر و واقع بینانه ای مطرح کرده ایم 

  حمایت رئیس سابق هیأت ایرانی از رئیس فعلی 


